

其他

R404A / CO₂复叠式制冷系统的火用分析

赖艳华¹,王庆为¹,吕明新¹,邵长波²,孔德旻¹

1. 山东大学能源与动力工程学院, 山东 济南 250061; 2. 山东商业职业技术学院机电工程学院, 山东 济南 250103

摘要:

为了降低R404A / CO₂复叠式制冷系统的能耗,对该系统进行了能量分析。通过火用分析方法分析系统设计与运行参数对系统性能系数 ϵ 、各组成部件及整个系统的火用损 X 和火用效率 η_e 的影响。结果表明,在一定蒸发温度 T_e 、冷凝温度 T_k 和冷凝蒸发器的传热温差 ΔT 条件下,在相同最佳 T_{4opt} 时, X_{tot} 取得最小值, ϵ 和 η_e 取得最大值;为了有利于减小 X 、提高 η_e 和 ϵ ,应尽量升高 T_e 、降低 T_k 和 ΔT ;高温级膨胀阀、压缩机、冷凝蒸发器和低温级压缩机的火用损约占总火用损的80%。对数据进行多重线性回归分析,得到以 T_e 、 T_k 和 ΔT 为自变量的 t_{4opt} 、 ϵ_{max} 和 $\eta_{e,max}$ 关系式。

关键词: 二氧化碳 复叠式制冷系统 火用损 火用效率

Exergy analysis of the R404A / CO₂cascade refrigeration system

LAI Yan-hua¹, WANG Qing-wei¹, L Ming-xin¹, SHAO Chang-bo², KONG De-min¹

1.School of Energy and Power Engineering, Shandong University, Jinan 250061, China;
2. School of Mechanical electronic Engineering, Shandong Institute of Commerce and Technology, Jinan 250103, China

Abstract:

In order to decrease the energy consumption of the R404A / CO₂ cascade refrigeration system, exergy analysis was applied to this system. An exergy analysis method was adopted to obtain the influence of the design and operating parameters on the coefficient of performance ϵ , the exergy destruction X and the exergetic efficiency η_e of this system. The design and operating parameters include the evaporating temperature T_e , the condensing temperature T_k and the temperature difference ΔT in the cascade-condenser. The results indicate that there were a maximum ϵ , η_e and a minimum X_{tot} at the same optimal condensing temperature of the cascade-condenser T_{4opt} when T_e , T_k and ΔT were constant in the system. It is helpful to reduce X and improve η_e and ϵ through increasing T_e , decreasing T_k and ΔT . The total exergy destructions of the throttling device and the compressor of the R404A circuit, the cascade-condenser and the compressor of the CO₂ circuit were 80% of the total exergy destruction of the system. A Multiple linear regression analysis was employed in term of T_e , T_k and ΔT to develop mathematics expressions for t_{4opt} , ϵ_{max} and $\eta_{e,max}$.

Keywords: CO₂ cascade refrigeration system exergy destruction exergetic efficiency

收稿日期 2011-08-28 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

山东省科技攻关资助项目(2009GG20004023)

通讯作者:

作者简介: 赖艳华(1971-),女,山东烟台人,副教授,博士,主要研究方向为可再生能源利用与环境保护,太阳能利用,制冷空调节能技术,强化传热传质研究等领域.E-mail: laiyh@sdu.edu.cn

作者Email:

PDF Preview

参考文献:

本刊中的类似文章

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(2573KB)
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 二氧化碳
- ▶ 复叠式制冷系统
- ▶ 火用损
- ▶ 火用效率

本文作者相关文章

PubMed

1. 陈辉.特稠油化学复合吞吐工艺技术研究与应用[J]. 山东大学学报(工学版), 2010,40(2): 113-120
 2. 赖艳华¹,董震¹,邵长波²,吕明新¹,王庆为¹,孔德旻¹.R404A与CO₂复叠式制冷系统的热力学分析与优化[J]. 山东大学学报(工学版), 2011,41(2): 149-153
-

Copyright by 山东大学学报(工学版)